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«شرق» حواشی جنجالی ترین فیلم سال را  بررسی می کند

هیاهو برای یک لیلا

نگاهی به اکران نوروزی سینماها
سال سختی در انتظار سینماست؟

بهناز شیربانی: سال هاست به کارگردانی خوش قریحه و جسور شهره 
است. سعید روستایی در ۲۶ سالگی اولین فیلم بلند سینمایی اش را 
مقابل دوربین برد و ۹ سیمرغ بلورین از مجموع جوایز سی و چهارمین 
جشنواره فیلم فجر به «ابد و یک روز» به کارگردانی او و تهیه کنندگی 
سعید ملکان تعلق گرفت. این نخستین حرکت حرفه ای روستایی در 
سینما بود. کارگردانی که خیلی زود مورد توجه منتقدان و مخاطبان 
ســینما قرار گرفت و بیش از هر فیلم ســاز جوان دیگری در سینما، 
حرکات، رفتار و آثارش زیر ذره بین اســت. در ۲۹ ســالگی وقتی برای 
دومین بار پا به ســالن اختتامیه جشنواره فیلم فجر گذاشت، پس از 
دریافت ســیمرغ بهترین فیلم از نگاه تماشاگران برای فیلم «متری 
شــش و نیم» با لحنی معترضانه خطاب به سید عباس صالحی وزیر 
ارشــاد وقت، از اینکــه مدت ها به دنبال دیدار با او بــوده و این قرار 
حاصل نشده گله و تأکید کرد از این به بعد پلیس از جلوی دوربینش 

که هیچ، از پشت دوربینش هم رد نشود.
لحن معترضانه او چه در آثار و چه در تریبون هایی که گهگاه در 
اختیار می گیرد، شکل و شــمایل متفاوتی پیدا کرده است. تغییراتی 
که به زعم برخی درســت و به اندازه اســت و برخی دیگر معتقدند 
در کلامش غروری کاذب به چشــم می خــورد. چند ماه پیش وقتی 
همراه با عوامل فیلم ســومش «برادران لیلا» قدم به جشنواره فیلم 
کن گذاشــت از فهرست بلند بالای سانسوری که ارشاد برای فیلم در 

نظر گرفته صحبت و اعلام کرد زیر بار سانسور نخواهد رفت.
روستایی در نشست خبری «برادران لیلا» درباره طبقه فرودست 
جامعه که بیشــتر در فیلم هایش به آنها و شرایط کنونی آن قشر که 
بخش زیادی از مردم را تشکیل می دهد، صحبت کرد و افزود: «طبقه 
متوســط در ۱۰ تا ۱۵ سال اخیر به شدت باریک و باریک تر و کوچک تر 
شــد، خیلی ها پولدارتر شدند و بیشتر آنها کسانی بودند که بی پول و 
فقیر شدند. عرض این طبق متوسط خیلی کم شده و الان به وضوح 
می بینیم که افراد طبقه خود را تغییــر می دهند و برای مثال خانه، 

ماشین و خورد و خوراک خود را عوض می کنند».
او در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: «در مواقعی تقصیر 
آدم های خود یک خانواده است که یک سری مشکلات ایجاد می شود 
و حل نمی شــود، اما دیگر نمی توان این را گفت. وقتی روزی سه بار 
تورم به آدم ها یادآوری می شــود، دیگر نمی تــوان گفت این تقصیر 
خانواده اســت. در فیلم های من دختری هســت که در تلاش برای 
جلوگیری از فروپاشــی یک خانواده اســت. در «ابد و یک روز» شاید 
خانواده تقصیر داشــتند اما در «برادران لیلا» این گونه نیســت و این 
جامعه اســت که در  حال تأثیرگذاری اســت و افراد چه اشتباه کنند 
و چه نکنند به ســمتی که نباید می روند. بخش کوچکی از جامعه 
را می بینیم که هر  روز شرایطشــان بهتر می شــود و بخش بزرگی از 

جامعه اوضاعشان بهتر نمی شود».
صحبت های ســعید روســتایی و دوستانش در جشــنواره فیلم 
کن در ایران شــرایط را به شکل دیگری برای فیلم رقم زد. «برادران 

لیلا» به دلیل آنچه ســازمان ســینمایی اصرار بر ادامه مسیر اشتباه، 
تخلفات آگاهانه و رفتار مغایر با قوانین و عدم پذیرش اصلاح فیلم 
از ســوی کارگردان پیــش از نمایش در جشــنواره های بین المللی 
عنوان کرد، رسما توقیف شد. محمدمهدی اسماعیلی اول تیر ۱۴۰۱ 
در حاشیه جلســه هیئت دولت نیز در جمع خبرنگاران در پاسخ به 
پرسشی در خصوص توقیف رســمی فیلم «برادران لیلا» و برخی از 
اخبار منتشر شده مبنی بر ممنوع الکار شدن برخی بازیگران این فیلم، 
اظهــار کرد: « من در همین حیاط دولت چندی پیش اعلام کردم که 
مــا در مورد این فیلم طبق قانون عمل می کنیم. قانون در این زمینه 
مشخص بود. دوســتان ما در سازمان سینمایی بررسی های کامل را 
انجام دادند. اصرار من این بود که مر قانون رعایت شود و بررسی های 
لازم صورت بگیرد و این اعلام نظر نیز مبتنی بر این بررســی ها بوده 
اســت. در واقع مجموعه افرادی که در این ارتباط تصمیم گیر بودند، 
متفق القول بودند که این تخلف صورت گرفته اســت. البته ممکن 
است در ســال های قبل مجموعه وزارت ارشاد و سازمان سینمایی 
به هر دلیلی در این موضوعــات منفعل عمل می کردند اما بنای ما 
در دوره جدید این است که طبق قانون عمل کنیم و تصمیم اخیر نیز 

طبق قانون اتفاق افتاد».
مسیر  پرچالش «برادران لیلا»

امــا در تمام ماه های گذشــته توقیف «برادران لیلا» و حواشــی 
فیلم به یکی از موضوعات بحث برانگیز ســینمایی بدل شــد. اواخر 
شهریور ماه سال گذشته در خلال انتخاب فیلم ایرانی برای معرفی به 
آکادمی اسکار این پرسش از سوی سعید روستایی مطرح شد که چرا 
فیلمش با وجود برخی ویژگی های مهم برای شــرکت در اسکار، در 

کمیته بررسی نماینده سینمای ایران به آکادمی وجود ندارد؟
روستایی در گفت وگویی با ایســنا یادآور شده بود: «برادران لیلا» 
در میــان فیلم های در  حال بررســی در کمیته معرفی نماینده ایران 
به اســکار وجود ندارد، در حالی که قرار بود در ســازمان ســینمایی 
انعطاف به خرج داده شــود تا فیلم برای گرفتن پروانه، به شــورای 
پروانه نمایش ارجاع داده شود؛ زیرا به هر حال ما با هماهنگی هایی 
فیلم را به جشنواره کن فرستاده بودیم اما جای سؤال است چرا حالا 
که به زمان معرفی نماینده اسکار رسیده ایم، « برادران لیلا» با تمام 

امتیازهایی که داشته از این رقابت کنار گذاشته شده است؟
به گفته او، «برادران لیلا» از مدتی قبل اکران خود را در فرانســه 
آغاز کرد و بیشــتر از فیلم  «متری شش و نیم» که آن نیز در این کشور 
اکران شده بود، بلیت فروخته . حق پخش این فیلم از سوی ۴۰ کشور 
دیگر دنیا خریداری شــده و قرار است به اکران برسد. ضمن اینکه از 

سوی ۲۰ فستیوال هم دعوت شده است.
ماجــرای توقیف این فیلــم و روند چگونگی اکرانــش در ایران 
موضوعــی بود که چندین ماه به یکــی از موضوعات چالش برانگیز 
تبدیل شــد. ماه های پایانی سال روح االله سهرابی، مدیر کل نظارت بر 
عرضه و نمایش آثار ســینمایی با اشاره به مشکل برخی فیلم های 

سینمایی از جمله «برادران لیلا» اعلام کرد طبیعی است هیچ فیلمی 
برای توقیف ساخته نمی شود و عوامل فیلم ها هم پیگیر حل وفصل 
موضوع هســتند. ما هم تلاشــمان را کرده ایم. مشکلاتی حاشیه ای 
گریبان فیلم ها را گرفته است. طبیعتا پیگیر اکران این فیلم ها خواهیم 
بــود و خود صاحبان آثار هم در حل وفصل گره های بعضا کوری که 

افتاده، تأثیر دارند.
در ایــن میان جواد نوروزبیگی، تهیه کننــده فیلم، در گفت وگو با 
ایسنا با اشــاره به اینکه در ارتباط با ساخت این فیلم پرونده قضائی 
برایش تشکیل شده اســت و با سخت  توصیف کردن این تنبیه برای 
ســازندگان یک فیلم  گفت: «درخواست می کنم با توجه به نمایش 
نســخه ای تازه  از فیلم در فرانســه تا یک ماه آینده، شــورای پروانه 
نمایش تکلیف فیلم را برای اکران قانونی داخل کشور مشخص کند. 
من درخواســت می کنم شرایطی فراهم شــود تا فیلم به سرعت در 
شورای پروانه نمایش بررسی شود. اگر قرار است تنبیهی اتفاق بیفتد، 
بنده که در  حال سپری کردن مسیر آن هستم و فکر می کنم کارگردان 
(ســعید روســتایی) هم همین مراحل را طی می کند. اگر اشتباهی 
مرتکب شده ایم، پاسخ آن را می دهیم ولی فیلم نباید آسیب ببیند و 

امیدوارم مسیر درست نمایش خود را طی کند».
و بالاخره قاچاق فیلم

اما در واپســین روزهای سال ۱۴۰۱ انتشار غیرقانونی نسخه فیلم 
«برادران لیلا» در فضای مجازی و شبکه های ماهواره ای که هم زمان 
با نمایش قانونی آن در یک پلتفرم در فرانسه اتفاق افتاد، به حواشی 
ماه های گذشته این فیلم دامن زد. سعید روستایی هم زمان با انتشار 
نسخه قاچاق این فیلم در صفحه شخصی اش در اینستاگرام عکسی 
از فیلم منتشر کرد و نوشت که علاقه مند بوده این عکس را هم زمان 

با اکران فیلم منتشر کند.
جــواد نوروزبیگی، تهیه کننــده فیلم نیز ابراز امیــدواری کرد که 
همچنان «بــرادران لیلا» فرصت نمایش عمومــی پیدا کند؛ چرا که 

بسیاری از مخاطبان به تماشای نسخه قاچاق فیلم تمایلی ندارند.
در  این میان مدیران ارشاد هم نسبت به انتشار نسخه غیرقانونی 
فیلم واکنش نشان دادند و روح االله سهرابی، مدیرکل اداره نظارت بر 
نمایش سازمان سینمایی، با اشاره به اینکه فیلم نامه «برادران لیلا» 
در شورای پروانه ساخت دولت قبل بررسی شده است، گفت: «فارغ 
از مضمــون کلی و محتوای فیلم که به هر حال مثل هر فیلم دیگر 
موافقان و مخالفان خود را دارد، آنچه این فیلم را وارد حاشیه کرد، 
رفتار غیرحرفه ای و مغایر با قوانیــن و آیین نامه های مصوب وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی از ســوی عوامل اصلی این فیلم بود که 
موجب شد شورای پروانه نمایش سازمان سینمایی از دیدن این فیلم 

و ارزیابی آن خودداری کند».
او درخصوص انتشــار غیرقانونی فیلم سینمایی «برادران لیلا» و 
پروانه ساخت این اثر گفت: «این فیلم در همان شورا پس از دریافت 
چنــد توصیه درباره ضرورت رعایت حرمت پــدر و مادر و همچنین 

صیانت از جایگاه خانواده به تصویب رسیده و ابلاغ شده است».
به گفته سهرابی، این فیلم پیش از اخذ مجوز لازم اقدام به شرکت 
در جشنواره های خارجی کرد و در مرحله بعد و بدون دریافت مجوز 

از سازمان سینمایی، در خارج از کشور به اکران عمومی رسید.
او افزود: «اینکه فیلمی در پلتفرم های خارجی منتشر شود، به طور 
طبیعی وارد شبکه قاچاق خواهد شد؛ بنابراین دست اندرکاران اصلی 
فیلم باید خود متوجه این مسئله می بودند تا این گونه خودخواسته 
موجب انتشــار غیرقانونی فیلم نمی شدند. سازمان سینمایی کشور 
بر  اســاس وظیفه ذاتی خــود که یکی از مهم تریــن آنها حمایت از 
اکران آثار ســینمایی و مدیریــت اقتصاد سینماســت، صرف نظر از 
رفتــار متخلفانه عوامل فیلم، تلاش کرد تا با اتخاذ رویکرد اصلاحی 
و تعاملی مشــکل فیلم مذکور را حل کند؛ امــا هر بار به دلیلی که 
عمده آن هم به عوامل سازنده فیلم برمی گشت، این امر میسر نشد و 
جلسات پی در پی ما برای حل وفصل مشکلات فیلم بی نتیجه ماند».

به گفته او، تمکین نکردن صاحبان فیلم به انجام اصلاحات پیش 
از حضور در جشــنواره کن و اکران عمومی فیلم در خارج از کشــور 
پیش از اخذ مجوزهای لازم و مخالفت وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
برای اکران فیلمی که علاوه بر مضمون و محتوای تلخ و ناامیدکننده، 
کار خود را با قانون شکنی شــروع کرده بود، از جمله دلایلی بود که 

موجب لاینحل باقی ماندن مسئله و مشکل این فیلم شد.
او خاطرنشــان کــرد: «البتــه در دو مــاه اخیــر ســرمایه گذار و 
تهیه کنندگان و کارگردان فیلم بــرای هرگونه اصلاح اعلام آمادگی 
کردند که ســرانجام با وســاطت رئیس ســازمان، شــورای پروانه 
نمایــش ســینمایی، بــا بازبینی فیلــم موافقت کرد. شــورا پس از 
بازبینی، اصلاحات جدی و اساســی به فیلم داشــت که قرار شد در 
صورت موافقت وزیر ارشــاد بــا اصل موضوع اکران بــرادران لیلا، 
اصلاحات مدنظر شــورا نیز در اختیار عوامل فیلم گذاشــته شود تا 
مســیر طبیعی فیلم برای رســیدن به اکران عمومی طی شــود؛ اما 
درســت در همین ایام و پیش از تعیین تکلیف نهایی، انتشار نسخه 
غیرقانونــی در فضای مجــازی و قاچاق گســترده فیلمی که خود 
به طور غیرقانونی در خارج از ایران منتشــر شده بود، تمام معادلات 
مــا بــرای حل وفصل این مســئله را به هــم ریخــت و فیلم بدون 
هرگونه مراقبت و اصلاح و بــدون دریافت حتی یک مجوز نمایش 
از سازمان ســینمایی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی وارد بازار شده

 و به دست مخاطبان رسید».
ســهرابی در پایان تأکید کرد: «همان گونــه که پیش تر هم اعلام 
شــده اســت، تعامل همه جانبه و فراگیر با هنرمندان و مساعدت و 
حمایت ویژه از آثار ســینمایی جزء اولویت ها و تکالیف ذاتی سازمان 
ســینمایی بوده و هست و بی تردید این رویکرد کماکان ادامه خواهد 
داشت؛ اما این سازمان ضمن اتخاذ رویکردی تعاملی و حمایتی، در 
راستای صیانت از شأن و اعتبار سینمای شریف ایران و حفظ و ارتقای 
اعتماد عمومی به این هنر-صنعت تأثیرگذار، نه تنها در صدور پروانه 
ساخت، بلکه در صدور مجوز نمایش آثار نیز هیچ گونه مسامحه ای 
با افــراد خاطی در دســتور کار ندارد و چنانچــه فیلمی بدون طی 
مراحل قانونی تولید یا پیش از اخذ مجوز نمایش منتشر شود، تبعات 
اخذ این قبیل تصمیمات و رویه های غیرقانونی بر عهده ســازندگان 

اثر است».
پس از این صحبت ها، سعید روستایی با انتشار پستی در اینستاگرام 
نوشــت. «عجیب است! ارشاد دســت پیش می گیرد، پس نیفتد! ما 
مدت هاســت حرف های زیادی داریم و به درخواست ارشاد سکوت 
کرده ایم و خدا را شــکر شما شــاهد عملکرد و نتیجه عملکردشان 
هستید. از دست ما هم کارهای زیادی برمی آید که تاکنون باز هم به 
درخواست ارشاد کاری نکرده ایم، این گونه پیش برود، هم می گوییم 
و هم انجــام می دهیم. هرچند عاقبت درگیری با ارشــاد (که دائم 
می گوید از دســت ما خارج است) درگیری با ارگان های زیادی است 
که البته از صدقه سر همین ارشاد پای ما به تک تک آنها کشیده شده. 

فقط مانده زندان».
واکنش منتقدان و مخاطبان

بیراه نیســت اگر تازه ترین اثر سینمایی ســعید روستایی را فیلم 
جنجالی ســال بدانیم؛ فیلمی که با حضورش در جشنواره فیلم کن 
باعث شد قوانین برای فیلم هایی که مایل به حضور در جشنواره های 
خارجی هستند، تغییر کند و هرگونه حضور و نمایش فیلم سینمایی 
در مجامع و جشنواره های خارجی مستلزم اخذ پروانه نمایش شود 
و تخلف تهیه کنندگان در این مورد، موجب خدشــه در صدور پروانه 

نمایش، اکران و تولیدات بعدی کارگردان و تهیه کننده می شود.
اما فــارغ از توقیف و عرضه نســخه قاچاق فیلــم که موضوع 
بحث برانگیز چند هفته گذشته سینمای ایران است، کیفیت تازه ترین 
ســاخته روستایی نکته ای است که بســیاری از موافقان و مخالفان 
فیلم را روبه روی یکدیگر قرار داده اســت. بسیاری از منتقدان اثر او 
را شعارزده، پریشان و باورناپذیر توصیف می کنند. فیلمی که مسیری 
مطابق با دو فیلم پیشین روســتایی را طی می کند، با این تفاوت که 
این بار با فیلم نامه ای نامنســجم و شخصیت های باورناپذیر روبه رو 
هســتیم. مخالفان این فیلــم معتقدند کیفیت فیلم بــه مراتب از 
ســاخته های پیشــین کارگردان در رده های پایین تری قرار می گیرد و 
زمان طولانی فیلم و شــلختگی در بیان آنچه مدنظر فیلم ساز بوده، 

موجب ساخت اثری کم مایه شده است.
در مقابــل گروهــی ایــن فیلــم را اثــری اجتماعــی و نقادانه 
توصیف و دغدغه مندی فیلم ســاز در بیان آســیب های اجتماعی را 

تحسین می کنند.

دوشنبه
۱۴ فروردین ۱۴۰۲

سال بیستم      شماره ۴۵۲۲

شــرق: اکران نوروزی ۱۴۰۲ بی رمق تر از سال های قبل آغاز شد. 
«ملاقــات خصوصی»، «چپ، راســت»، «بخارســت» و «خط 
اســتوا» که چند هفتــه پیش از نوروز اکرانشــان را آغاز کردند، 
همچنــان روی پرده باقی ماندنــد و فیلم های «عروس خیابان 
فرشــته»، «فســیل»، «غریب» و «بچه های طوفــان» به اکران 
نوروزی سینماها اضافه شــدند. قابل پیش بینی بود آغاز اکران 
ســال جدید با توجه به تقارن نوروز با ماه مبارک رمضان شرایط 
را به گونه ای دیگر رقم می زند. هرچند ســینمای ایران در سال 
گذشته شــرایط خوبی را به لحاظ فروش در گیشه تجربه نکرد 
و پس از پشــت  ســر گذاشــتن دوران همه گیری کرونا که ضرر 
بســیاری را متوجه سینما کرد، شــش ماه دوم سال ۱۴۰۱ میزان 
حضور مخاطبان در ســالن های ســینما کاهش چشمگیری را 
تجربه کرد و طبیعی بود در شرایط رکود سینما، کمتر سینماگری 

حاضر به نمایش اثرش می شود.
رضا ســعیدی پور، کارشناس سینما و ســینمادار مدتی قبل 

در گفت وگو با «شــرق» اکران نوروزی ســینماها را خاص تر از 
ســال های قبل توصیف کرد و گفت: «مصادف شدن نوروز با ماه 
مبارک رمضان قطعا در شــرایط فروش فیلم ها تأثیرگذار است. 
باید این را در نظر داشــته باشیم که شــرایط اقتصادی در چند 
ماه گذشــته ســینما را از سبد فرهنگی بســیاری از مردم حذف 
کرده است و این گزاره مهمی در کاهش فروش گیشه سینماها 
محســوب می شــود و باید این را در نظر بگیریم که شاید در این 
شرایط سینمارفتن اولویت بسیاری از خانواده ها محسوب نشود. 
درباره هم زمانی ایام ماه مبارک رمضان و عید نوروز و چگونگی 
اســتقبال مخاطب از فیلم های اکران باید به این موضوع توجه 
کنیم که پیش  از  این نیز این هم زمانی را تجربه کردیم؛ اما شاید 
سال های گذشته سینما چنین جایگاهی در میان مردم نداشته و 

امروز همه چیز شکل و شمایل دیگری پیدا کرده است ».
سعید خانی، تهیه کننده و پخش کننده سینمای ایران نیز عید 
فطر را زمان مناسب تری برای اکران فیلم های جدید دانست به 

«شــرق» گفت: «تصور می کنم هدف اصلی فیلم های پرفروش 
بــرای عید فطر خواهد بود. ضمن اینکه دو، ســه فیلمی که در 
مدت اخیر اکران شدند، «بخارست»، «چپ، راست» و «ملاقات 
خصوصی» در بدترین شرایط سینما اکران شدند و طبیعی است 
که به آنها هم قول هایی داده شده که در نوروز اکران شان ادامه 
داشته باشد. به نظر من در این شرایط نباید انتظار داشته باشیم 
که در نوروز شــاهد اتفاق ویژه ای در گیشــه ســینما باشیم؛ اما 
امیدوارم از عید فطر به بعد اکــران فیلم ها به گونه ای مدیریت 

شود که شاهد اتفاقات بهتری باشیم».
او در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: «جشنواره سال 
گذشــته تا حدی می تواند دورنمایی از ســال جاری را ترســیم 
کنــد. در میان آنها فیلم های هنری زیــادی دیدیم؛ اما معتقدم 
بخشــی از این فیلم ها خیلی پرمخاطــب نخواهند بود. به نظر 
من فیلم هایی که بیرون از جشنواره بودند و بخشی از فیلم هایی 
که می توانند مخاطب را به سینما رفتن تشویق کنند، باید طوری 

مدیریت شوند که در هر فصل اکران، تعدادی فیلم پر فروش در 
نظر گرفته شود تا ســال جاری حداقل سال متوسطی در اکران 

داشته باشیم».
او ادامه داد: «در چند ماه اخیر اکران بدی را تجربه نکردیم. 
تا حد زیادی فیلم هایی که در جشنواره فیلم فجر داشتیم، وزارت 
ارشــاد را هم متوجه این موضوع کرده اســت که ما فیلم های 
هنری خوبی خواهیم داشــت؛  اما به نظر می رســد در کنار این 
فیلم هــا بایــد برای اکران ســال بعد راهــکاری در نظر گرفت. 
می توان از امروز برای شــش ماه دوم ســال جاری برنامه ریزی 
کرد و شــرایطی برای ســاخت فیلم های مخاطب پسندتر ایجاد 
کرد. فیلم هایی مثل «ملاقات خصوصی» یا «چپ، راســت» اگر 
کرونا نبود، زودتر اکران می شدند و ما تنها یک فیلم «بخارست» 
را داشــتیم که تولیدش این اواخر انجام شــد. طبیعی است که 
باید تلاش کنیم برای ســال جاری یک سری فیلم با ویژگی هایی 
که می تواند مخاطب بیشــتری را متوجه سالن های سینما کند، 

اخـبـار  بـرگـزیـده

فیلمی که دل اسکورسیزی را 
به درد آورد

مهر: «توری و لوکیتا» ساخته جدید ژان پی یر و لوک داردن اکران 
خود را در آمریکا شروع کرد.

ایــن فیلم که برنده نخل طلای ویژه ۷۵ ســالگی جشــنواره 
فیلم کن ۲۰۲۲ شده، داســتان دو بچه مهاجر را تصویر می کند 

که در حاشیه جامعه برای بقا تلاش می کنند.
مارتین اسکورسیزی در بیانیه ای درباره فیلم می گوید: «توری 
و لوکیتــا» یکی از ویران کننده ترین تجربه های ســینمایی من در 

مدت طولانی حرفه ام است.
او در ادامه گفته اســت: همیشــه شیوه ســاخت فیلم های 
ژان  پی یر و لوک داردن را تحســین کرده ام. تسلط آنها از تعهد 
معنــوی و اخلاقی آنها بــه شخصیت های شــان تفکیک ناپذیر 
است و سعی دارند تا راه خود را در دنیایی نابخشودنی باز کنند.
اسکورســیزی از این فیلــم به عنوان یکــی از دلخراش ترین 

فیلم های برادران داردن و یکی از بهترین آنها یاد کرد.
در ایــن فیلم بازیگرانــی مانند پابلو شــیلز، جولی امبوندو، 
آلبان اوکاج، تیمن گوارتس، شــارلوت دی بروین، نادژ اودراگو و 
مــارک زینگا به ایفای نقش می پردازند. برادران داردن با دلفین 

تامسون و دنیس فرید تولیدکننده فیلم بوده اند.
این درام درباره توری (پابلو شیلز) و لوکیتا (جولی امبوندو) 
اســت که دو بچه مهاجر از بنین و کامرون هستند که به  تنهایی 
در بلژیــک زندگی می کننــد. لوکیتا وانمود می کنــد توری را از 
یتیم خانــه نجــات داده تا برگه هــای کاری خــود را از مقامات 

مهاجرت بلژیک بگیرد؛ اما همه تلاش هایش بیهوده است.
اوون گلیبرمــن منتقــد ورایتی، این فیلم را «داســتانی پر از 
وفــاداری و پــول» و «نمونه ای از عصــر بی عدالتی اقتصادی» 
خوانده اســت. این فیلم به عنــوان اختتامیه چهل وششــمین 
دوره فســتیوال بین المللی فیلم هنگ کنگ هم انتخاب شــد و 
۳۱ آگوســت در آنجا به نمایش درآمد و در پاییز در سینماهای 

فرانسه اکران شد.

«شارون آکر» ستاره پیشکسوت 
هالیوود درگذشت

«شارون آکر» ستاره پیش کســوت هالیوود و بازیگر «شلیک 
به هدف» که در آن نقش همســر خیانتکار «لی ماروین» را ایفا 

می کرد، در ۸۷ سالگی در خانه سالمندان در تورنتو درگذشت.
شــارون آکر بازیگر کانادایی سینما، تلویزیون و تئاتر بیشتر به 
دلیل بازی در فیلم های «پوینت بلانک»، «پری میسون جدید» و 

«تولدم مبارک» شهرت داشت.
کیم اورســت دختر و مدیر برنامه های شــارون آکر با اعلام 
دیرهنگام مرگ این بازیگر ســینما بــه هالیوود ریپورتر گفت که 
مــادرش ۱۶ مارس در خانــه ســالمندان در زادگاهش تورنتو 
درگذشــته است. دیوید گلاور پسرعموی شــارون در فیس بوک 
مرگ این بازیگــر را تأیید کرد. این هنرپیشــه کانادایی در آثاری 

مانند Perry Mason و تولدم مبارک ایفای نقش کرده است.
آکر در ۲ آوریل ۱۹۳۵ در تورنتو به دنیا آمد. او در ۹ ســالگی 
به فرزندی گرفته شــد. شارون در رشــته هنر تحصیل کرد و در 
سال ۱۹۵۳ دانش آموخته شد. حرفه بازیگری او از روی صحنه 
شروع شد، به جشنواره اســتراتفورد شکسپیر پیوست و به اروپا 
ســفر کرد. اولین کار بلند او در سال ۱۹۵۷ با جیم خوش شانس 
انجام شــد. شارون آکر نقش همســر خیانتکار لی ماروین را در 
فیلم کلاسیک نئو نوآر ســال ۱۹۶۷ «پوینت بلانک» و همچنین 
«زن دست راست دلا استریت» مقابل مونت مارکهام در ریبوت 

پری میسون در دهه ۱۹۷۰ ایفا کرد.
فیلم ترسناک تولدم مبارک در سال ۱۹۸۱ آخرین فیلمی بود 
که شــارون در آن ظاهر شــد و آخرین حضــور تلویزیونی او به 
جوان و بی قرار در ســال ۱۹۹۲ مربوط می شــود. پس از آن، او 
برای ادامه زندگی در کلبه ای در ماسکوکا انتاریو سکونت گزید 

و به نقاشی و مجسمه سازی روی آورد.

جشنواره مستند «زاگرب» میزبان 
سینماگران ایرانی شد

ایسنا: نوزدهمیــن دوره جشنواره فیلم مستند زاگرب با میزبانی 
از سینماگران ایرانی در حال برگزاری است.

طبق اعلام ســینه ایران، نوزدهمین جشــنواره فیلم مستند 
زاگرب، Zagrebdox، از ۶ تــا ۱۴ فروردین/۲۶ مارس تا ۲ آوریل 
در کرواســی در حال برگزاری است و فیلم های «دروازه رؤیاها» 
ساخته نگین احمدی و محصول ایران/فرانسه/نروژ، «مجموعا» 
ساخته محمدرضا فرزاد و محصول ایران/آلمان/لهستان، «یک 
 Aralkum خانواده محکوم شــده» ساخته ســعید کشــاورز و
ســاخته دنیل اســدی فائزی و محصول آلمان/اوکراین در این 

جشنواره به روی پرده رفتند.

ســاخته شــود؛ فیلم هایی که بتوانند در کمتریــن زمان پروانه 
ســاخت بگیرند و تهیه کنندگان سینما در شرایط اقتصادی حال 
حاضر، آمادگی تولید فیلم را داشــته باشند. در غیر  این  صورت 
به نظر می رسد سال سختی در اکران پیش رو خواهیم داشت».
در چند هفته گذشــته کمدی ها ســهم چشمگیری از گیشه 
سینماها داشــته اند. «بخارست»، «خط استوا»، «چپ، راست»، 
«عروس خیابان فرشــته» و «فسیل» مخاطبان بیشتری را راهی 
سالن های سینما کرده اند و تا به امروز« فسیل» با فروشی بیش 
از ۳۰ میلیــارد تومان ســهم قابل  توجهــی در جذب مخاطب 
سینما داشــته است. این در  حالی اســت که با صف طویلی از 
فیلم هــای اکران نشــده روبه رو هســتیم که بســیاری از آنها را 
نمی توان در زمره فیلم های پرفروش ســینما دســته بندی کرد. 
بســیاری از کارشناسان ســینما تنوع در اکران فیلم ها را یکی از 
شــروط رونق ســینما در ســال پیش رو می دانند و برخی دیگر 
معتقدنــد می توان با نــگاه ملایم تری در جریــان صدور پروانه 
ســاخت، کیفیت تولیدات ســینما را ارتقا داد. طبیعی است که 
در ابتدای ســال نمی توان دورنمای دقیقی نســبت به آنچه در 
سینمای ایران اتفاق خواهد افتاد، ارائه کرد؛ اما می توان امیدوار 
بود بــا مدیریت و نمایش فیلم های مخاطب پســندتر، بار دیگر 

رونق به گیشه سینماها برگردد.


